

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

## ENGLISH

### EVENTS

#### **5th and 6th session of the Webinar Series "Zooming in on Migration and Asylum", online 24 November 2020 / 15 December 2020**

The webinar series "[Zooming in on Migration and Asylum](#)" – a collaboration of the [TRAFIG](#) project and the Horizon 2020 sister projects [AdMiGov](#), [MAGYC](#) and [MIGNEX](#) – held its fifth session on 24 November 2020. Webinar #5, organised by [MIGNEX](#), focused on the age-old question "[Does development lead to more or less migration?](#)" and addressed conflicting evidence on this so-called migration hump that continues to drive this debate, and it posed questions about the current state of debate, the connection between development processes and migration, as well as the implications for policymakers.

Recordings of webinars #1 to #5 can be found [here](#).

On 15 December, webinar #6 "[Refugee responses to ongoing displacement](#)", organised by [TRAFIG](#), will explore different strategies that refugees and internally displaced persons are using to respond to displacement-related challenges. Speakers will highlight examples of solutions found by those who are displaced themselves, based on field research in Ethiopia and Jordan. These often go beyond those commonly recognised, including strategies related to [TRAFIG's themes of connectivity and mobility](#). The Webinar will also examine the global need for durable solutions and check in on the Global Compacts two years after their signing.

[Further information](#) | Contact: TRAFIG Project at [contact@trafig.eu](mailto:contact@trafig.eu)

#### **Hybrid event: "Partnership at eye level or 'Projet Colonialiste'?", Bonn/virtual 25 November 2020**

The hybrid event "Partnership at Eye Level or 'Projet Colonialiste'?", which took place on 25 November 2020, provided information on various positions on the planned association agreements "Deep and Comprehensive Free Trade Agreement (DCFTA) / Accord de Libre Echange Complet et Approfondi (ALECA)", which the EU has been negotiating with the Maghreb states for years. Birgit Kemmerling (BICC), together with Marianne Klaisle (DMaG e.V.), moderated the evening organised by the [German-Maghreb Society](#) (DMaG) and the [Gustav Stresemann Institute](#) (GSI), with the support of BICC, the [German Federal Agency for Civic Education](#) (bpb), [Bread for the World](#) and the [Stiftung Internationale Begegnung der Sparkasse in Bonn](#).

[Further information](#) | Contact: Birgit Kemmerling at [birgit.kemmerling@bicc.de](mailto:birgit.kemmerling@bicc.de)

## **Launch of the Bonn Water Network, virtual 17 November 2020**

Together with its partners from the [German Development Institute](#) (DIE), the [Institute of Geography at the University of Bonn](#) (GIUB) and the [Center for Development Research](#) (ZEF), as well as the [International Water Management Institute](#) (IWMI) and two UN institutions, the [United Nations Institute for Environment and Human Security](#) (UNU-EHS) and the [Secretariat of the United Nations Convention to Combat Desertification](#) (UNCCD), BICC launched the Bonn Water Network in an online event on 17 November 2020. The network members deal with water-related challenges worldwide and, working together with partners in science and practice, contribute to finding sustainable and socially appropriate solutions. On behalf of BICC, Birgit Kemmerling presented the [I-WALAMAR](#) project during the panel discussion.

[Further information](#) | Contact: Birgit Kemmerling at [birgit.kemmerling@bicc.de](mailto:birgit.kemmerling@bicc.de)

## **Protracted Displacement Conference, Yarmouk University, Jordan 17 November 2020**

On 17 November 2020, Fawwaz Momani from Yarmouk University, partner in the [TRAFIG](#) project, presented a joint paper by Benjamin Etzold, Tamara al-Yacoub, Sarah Tobin, Are Knudsen and Rasheed Jara on "Protracted Displacement for Syrian Refugees in Jordan: Future Intentions" at the [Protracted Displacement Conference](#). The research findings will be published in a [TRAFIG Working Paper](#) in January 2021.

[Further information](#) | Contact: Benjamin Etzold at [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

## **Online talk "Syrian diaspora in Germany. A strong voice for peace?", virtual 13 November 2020**

As part of the online theme week "[Peace for Syria: What role does civil society play?](#)" of the [forumZFD](#) (13–20 November 2020), Esther Meininghaus (BICC), together with Dr Nora Ragab (Maastricht University) and Hozan Ibrahim (Impact e.V.) was invited as a speaker on "Syrian diaspora in Germany. A strong voice for peace?". Moderated by Hannah Sanders (forumZFD), the online discussion took place on 13 November 2020 and engaged the wider public.

[Further information](#) | Contact: Esther Meininghaus at [esther.meininghaus@bicc.de](mailto:esther.meininghaus@bicc.de)

## **Expert talk “Return and reintegration: Best practices and main challenges”, virtual 11 November 2020**

On 11 November 2020, the expert talk “Return and reintegration: Best practices and main challenges”, organised by BICC, was held with 37 attendees from different institutions, including academia, the third sector, the German Federal Ministry for Economic Cooperation and Development (BMZ) and international organisations like the Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) or the International Organization for Migration (IOM).

In this Expert Talk, researchers from different European countries presented policy recommendations derived from recent projects, such as the BMZ-facilitated project [“Trajectories of reintegration: The impacts of forced displacement, migration and return on social change”](#) (BICC), the evaluation of assisted return programmes from Norway to Iraq, Ethiopia, Afghanistan, Kosovo and Nigeria, conducted by researchers at the Norwegian Institute for Social Research and 10 general observations on reintegration by researchers at the University of Maastricht. All participants had the opportunity to discuss about successes and failures in the current reintegration programmes across different geographical areas.

Contact: Ester Serra Mingot at [ester.s.mingot@bicc.de](mailto:ester.s.mingot@bicc.de)

## **Discussion “Compulsory solidarity: The EU Migration Pact”, virtual 11 November 2020**

Benjamin Etzold took part as a discussant in the WebEx Conference “Committed solidarity: The EU Migration Pact” organised by the Adult Education Center Bonn (VHS) on 11 November 2020. The event was part of the series [“Europe in Focus”](#), which the VHS hosted in cooperation with the regional representation of the European Union and the Bonn group of Pulse of Europe and discussed the issue of obligatory solidarity in the European Union in connection with the New Pact on Asylum and Migration.

[Further information](#) | Contact: Benjamin Etzold at [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

## **Two new scientific directors elected for the JRF, Düsseldorf 10 November 2020**

The General Assembly of the [Johannes Rau Research Association](#) (JRF) elected Professor Manfred Fishedick and Professor Stefan Siedentop as honorary scientific directors for a five-year term of office on 10 November 2020. Together with Professor Dieter Bathen (Chairman of the Board) and Ramona Fels (Commercial Director), they form the new board of the JRF.

[Further information](#) | Contact: Ramona Fels at [info@jrf.nrw](mailto:info@jrf.nrw)

## **NEW PUBLICATIONS**

[Heinemann-Grüder, A. \(2020\). Postsowjetische De-facto-Regime, \*Russland-Analysen\*, 394 \(20.11.2020\), 2-6.](#)

[Grawert, E., Mielke, K., Pleisnitzer, S., Markiewicz, S., Rifat, A. & Abdou, A. M. \(2020\). \*Reintegration in northern Iraq: The time is now for Europe to act\* \(BICC Policy Brief series No. 7/2020\). Bonn: BICC.](#)

[Schetter, C. \(2020\). \*Mit Friedenspolitik gegen den Klimawandel. Ziele für nachhaltige Entwicklung Blog.\* <https://17ziele.de/tour/blog.html>.](https://17ziele.de/tour/blog.html)

## PRESS RELEASES

### **17 November 2020**

[New Bonn Water Network strengthens competences for sustainable water solutions worldwide](#) (PDF)

## VACANCIES

### **BICC is looking for**

[Projektleitung Kleinwaffenkontrolle \(m/w/d\)](#)

## BICC IN THE MEDIA

### **26 November 2020**

Welthungerhilfe.de: [„Welthungerhilfe wählt neues Präsidium“](#) (in German)

### **24 November 2020**

Phoenix: [„Phoenix vor Ort“](#), interview with Conrad Schetter on Afghanistan and the donor conference (in German)

### **17 November 2020**

Deutsche Welle: [„Entwicklungsprojekte in Afghanistan: ‚bescheidener, kleiner, nachhaltiger‘“](#), with quotes by Katja Mielke (in German)

### **14 November 2020**

Tagesschau.de: [„Krieg um Bergkarabach: Alte Interessen und neue Waffen“](#) (in German)

### **5. und 6. Folge der Webinar-Reihe "Zooming in on Migration and Asylum", online 24. November 2020 / 15. Dezember 2020**

Die fünfte Folge der Webinarreihe "["Zooming in on Migration and Asylum"](#) - eine Zusammenarbeit des [TRAFIG](#)-Projekts und der Horizont-2020-Schwesterprojekte [AdMiGov](#), [MAGYC](#) und [MIGNEX](#) - fand am 24. November 2020 statt.

Webinar #5, organisiert von [MIGNEX](#), folgte der Frage "["Does development lead to more or less migration?"](#)" und befasste sich mit dem Zusammenhang zwischen Entwicklungsprozessen und Migration. Aufzeichnungen aller bisherigen Webinare (#1 bis #5) finden Sie [hier](#).

Am 15. Dezember wird das vom [TRAFIG](#)-Projekt organisierte Webinar #6 unter dem Titel "["Refugee responses to ongoing displacement"](#)" verschiedene Strategien untersuchen, mit denen Flüchtlinge und Binnenvertriebene auf die mit Vertreibung verbundenen Herausforderungen reagieren. Die Referentinnen und Referenten werden Beispiele für Lösungen hervorheben, die von den Vertriebenen selbst gefunden wurden und auf Feldforschung in Äthiopien und Jordanien basieren. Diese gehen oft über die allgemein anerkannten Lösungen hinaus, einschließlich der Strategien im Zusammenhang mit den [TRAFIG-Themen Konnektivität und Mobilität](#). Darüber hinaus wird das Webinar den weltweiten Bedarf an dauerhaften Lösungen untersuchen und die Global Compacts zwei Jahre nach ihrer Unterzeichnung prüfen.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: TRAFIG-Projekt unter [contact@trafig.eu](mailto:contact@trafig.eu)

### **Hybridveranstaltung: „Partnerschaft auf Augenhöhe oder ‚Projekt Colonialiste‘“, Bonn/virtuell 25. November 2020**

Die hybride Veranstaltung „Partnerschaft auf Augenhöhe oder ‚Projekt Colonialiste‘“ informierte am 25. November 2020 über verschiedene Positionen zu den geplanten Assoziierungsabkommen „Deep and Comprehensive Free Trade Agreement (DCFTA) / Accord de Libre Echange Complet et Approfondi (ALECA)“, die die EU seit Jahren mit den Staaten des Maghreb verhandelt. Birgit Kemmerling (BICC) moderierte gemeinsam mit Marianne Klaisle (DMAg) den Abend, der von der [Deutsch-Maghrebinischen Gesellschaft](#) (DMAg e.V.) und dem [Gustav-Stresemann-Institut](#) (GSI) mit Unterstützung des BICC, der [Bundeszentrale für politische Bildung](#) (bpb), [Brot für die Welt](#) und der [Stiftung Internationale Begegnung der Sparkasse in Bonn](#) organisiert worden war.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Birgit Kemmerling unter [birgit.kemmerling@bicc.de](mailto:birgit.kemmerling@bicc.de)

## **Launch des Bonn Water Network, virtuell 17. November 2020**

In einer Online-Veranstaltung am 17. November 2020 hoben das BICC, das [Deutsche Institut für Entwicklungspolitik](#) (DIE), das [Geographische Institut der Universität Bonn](#) (GIUB), das [Zentrum für Entwicklungsforschung](#) (ZEF), das [International Water Management Institute](#) (IWMI) sowie die UN-Institutionen [UNU-EHS](#) (Institut der Vereinten Nationen für Umwelt und menschliche Sicherheit) und [UNCCD](#) (Sekretariat der Konvention der Vereinten Nationen zur Bekämpfung der Wüstenbildung) das Bonn Water Network aus der Taufe. Die Mitglieder des Netzwerks befassen sich weltweit mit unterschiedlichen Herausforderungen zum Thema Wasser und tragen gemeinsam mit Partnerinstitutionen in Wissenschaft und Praxis dazu bei, umweltfreundliche und sozial angemessene Lösungen zu finden. Vonseiten des BICC stellte Birgit Kemmerling das [I-WALAMAR-Projekt](#) während der Podiumsdiskussion vor.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Birgit Kemmerling unter [birgit.kemmerling@bicc.de](mailto:birgit.kemmerling@bicc.de)

## **Konferenz über langanhaltende Vertreibung, Yarmouk-Universität, Jordanien 17. November 2020**

Am 17. November 2020 stellte Fawwaz Momani von der Yarmouk-Universität, Partner im [TRAFIG](#)-Projekt, das gemeinsame Paper von Benjamin Etzold, Tamara al-Yacoub, Sarah Tobin, Are Knudsen und Rasheed Jara "Protracted Displacement for Syrian Refugees in Jordan: Future Intentions" auf einer [Konferenz über langanhaltende Vertreibung](#) vor. Die Forschungsergebnisse werden im Januar 2021 in einem [TRAFIG Working Paper](#) veröffentlicht.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Benjamin Etzold unter [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

## **Online-Gespräch „Syrische Diaspora in Deutschland. Eine starke Stimme für Frieden?“, virtuell 13. November 2020**

Im Rahmen der Online-Themenwoche [„Frieden für Syrien: Welche Rolle spielt die Zivilgesellschaft?“](#) des [forumZFD](#) (13.-20. November 2020), nahm Esther Meininghaus (BICC), gemeinsam mit Dr. Nora Ragab (Universität Maastricht) und Hozan Ibrahim (Impact e.V.), als Referentin zum Thema „Syrische Diaspora in Deutschland. Eine starke Stimme für Frieden?“ teil. Die von Hannah Sanders (forumZFD) moderierte Online-Diskussion fand am 13. November 2020 statt.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Esther Meininghaus unter [esther.meininghaus@bicc.de](mailto:esther.meininghaus@bicc.de)

## **Expertengespräch "Rückkehr und Reintegration: Bewährte Praktiken und wichtigste Herausforderungen", virtuell**

### **11. November 2020**

Am 11. November 2020 fand das vom BICC organisierte Expertengespräch „Rückkehr und Reintegration: Bewährte Praktiken und wichtigste Herausforderungen“ mit 37 Teilnehmerinnen und Teilnehmern aus Wissenschaft, Politik und Praxis statt, darunter das Bundesministerium für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) sowie Organisationen wie die Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) oder die Internationale Organisation für Migration (IOM). In diesem Expertengespräch stellten u. a. Wissenschaftlerinnen und Wissenschaftler des BICC das vom BMZ geförderte Projekt [“Trajectories of reintegration: The impacts of forced displacement, migration and return on social change”](#) vor. Wissenschaftlerinnen und Wissenschaftlern des Norwegischen Instituts für Sozialforschung präsentierten die Ergebnisse ihrer Evaluierung von unterstützten Rückkehrprogrammen von Norwegen in den Irak, nach Äthiopien, Afghanistan, den Kosovo und Nigeria. Forscherinnen und Forscher der Universität Maastricht trugen zehn allgemeine Beobachtungen zur Reintegration bei. Die Teilnehmerinnen und Teilnehmer tauschten sich in der Diskussion darüber aus, was in aktuellen Reintegrationsprogrammen in verschiedenen geographischen Gebieten funktioniert und was nicht.

Kontakt: Ester Serra Mingot unter [ester.s.mingot@bicc.de](mailto:ester.s.mingot@bicc.de)

## **Diskussion „Verpflichtende Solidarität: Der EU-Migrationspakt“, virtuell**

### **11. November 2020**

Benjamin Etzold nahm am 11. November 2020 an der von der Volkshochschule Bonn (VHS) organisierten WebEx-Konferenz „Verpflichtende Solidarität: Der EU-Migrationspakt“ als Diskutant teil. Die Veranstaltung war Teil der Reihe [„Europa im Fokus“](#), die die VHS in Kooperation mit der Regionalvertretung der Europäischen Union sowie der Bonner Gruppe von Pulse of Europe ausrichtete. Im Mittelpunkt stand die Frage der obligatorischen Solidarität in der Europäischen Union im Zusammenhang mit dem Neuen Pakt zu Asyl und Migration.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Benjamin Etzold unter [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

## **Zwei neue wissenschaftliche Vorstände für die JRF gewählt, Düsseldorf**

### **10. November 2020**

Die Mitgliederversammlung der [Johannes-Rau-Forschungsgemeinschaft](#) (JRF) wählte am 10. November 2020 Professor Manfred Fishedick und Professor Stefan Sientop für eine Amtszeit von fünf Jahren zu ehrenamtlichen, wissenschaftlichen Vorständen. Gemeinsam mit Professor Dieter Bathen (Vorstandsvorsitzender) und Ramona Fels (Kaufmännische Vorständin) bilden sie den neuen Vorstand der JRF.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Ramona Fels unter [info@jrf.nrw](mailto:info@jrf.nrw)

## **NEUE PUBLIKATIONEN**

[Heinemann-Grüder, A. \(2020\). Postsowjetische De-facto-Regime, \*Russland-Analysen\*, 394 \(20.11.2020\), 2-6.](#)

[Grawert, E., Mielke, K., Pleisnitzer, S., Markiewicz, S., Rifat, A. & Abdou, A. M. \(2020\). \*Reintegration in northern Iraq: The time is now for Europe to act\* \(BICC Policy Brief series No. 7/2020\). Bonn: BICC.](#)

[Schetter, C. \(2020\). \*Mit Friedenspolitik gegen den Klimawandel. Ziele für nachhaltige Entwicklung\* Blog. <https://17ziele.de/tour/blog.html>.](https://17ziele.de/tour/blog.html)

## PRESSEERKLÄRUNGEN

### **17. November 2020**

[Neues Bonner Netzwerk stärkt Kompetenzen für nachhaltige Lösungen der Wasserprobleme weltweit \(PDF\)](#)

## Stellenangebote

### **BICC sucht**

[Projektleitung Kleinwaffenkontrolle \(m/w/d\)](#)

## BICC IN DEN MEDIEN

### **26. November 2020**

Welthungerhilfe.de: [„Welthungerhilfe wählt neues Präsidium“](#)

### **24. November 2020**

Phoenix: [„Phoenix vor Ort“](#), Interview mit Conrad Schetter über Afghanistan und die Geberkonferenz

### **17. November 2020**

Deutsche Welle: [„Entwicklungsprojekte in Afghanistan: ‚bescheidener, kleiner, nachhaltiger‘“](#), mit Zitaten von Katja Mielke

### **14. November 2020**

Tagesschau.de: [„Krieg um Bergkarabach: Alte Interessen und neue Waffen“](#)



Follow @BICC\_Bonn on Twitter/  
Folgen Sie @BICC\_Bonn auf Twitter  
[twitter.com/BICC\\_Bonn](https://twitter.com/BICC_Bonn)

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de) for any inquiry.  
The newsletter is not displayed correctly? Please contact: [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)